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وطن امروز     شماره 4096
  سیداحسان خاندوزی: همزمان با نهایی شدن حساب های 
4 ماهه خزانه در پایان تیر 1403 خزانه بدون بدهی و با تراز 

مثبت 1۸ همت تحویل دولت 14 می شود

»وطن امروز« آخرین وضعیت خزانه را در مقایسه با سال 1400 بررسی کرد

تحویل خزانه با تراز مثبت

سیداحس��ان خاندوزی، وزیر امور اقتص��ادی و دارایی در نامه ای به محمد 
مخبر، سرپرست ریاست جمهوری، آخرین وضعیت حساب های خزانه در پایان 
دولت سیزدهم را اینگونه تشریح کرد: همزمان با نهایی شدن حساب های ۴ 
ماهه خزانه در پایان تیر ۱۴۰۳ و در آستانه روز تنفیذ رئیس جمهور محترم و 

منتخب، مراتب به شرح ذیل به استحضار می رساند: 
1- وفق اطلاعات خزانه داری کل کشور پس از پرداخت ۶۷۱ هزار میلیارد تومان 
مصارف بودجه عمومی دولت طی ۴ ماه، بدهی خزانه بابت تنخواه بانک مرکزی 
صفر و خالص  طلب خزانه از سازمان هدفمندی یارانه ها حدود ۸ هزار میلیارد 
تومان است که با لحاظ موجودی نقدی ۱۰.5 هزار میلیارد تومانی مجموعا نزدیک 

۱۸.5 هزار میلیارد تومان مثبت خواهد بود؛ در حالی که در مرداد ۱۴۰۰ شروع 
دولت شهید رئیسی 5۳ همت به بانک مرکزی بابت تنخواه »بدهکار« بوده است.

۲- در موضوع سهم استقراض و اوراق دولت از منابع بودجه عمومی از ۳5 درصد 
در آخرین سال دولت قبل به ۱۶ درصد در آخرین سال دولت شهید رئیسی 
کاهش یافت و طبق قانون بودجه در سال ۱۴۰۳ به ۱۰ درصد خواهد رسید.

3- در موضوع انتشار آتی اوراق دولت نیز وفق اطلاعات خزانه داری کل کشور 
از حدود ۲5۰ همت ظرفیت اوراق سال جاری حدود ۷۰ درصد آن برای دولت 
چهاردهم باقی مانده اس��ت، در حالی که در س��ال ۱۴۰۰ حدود 5۷ درصد از 
اوراق مصوب در قانون بودجه ۱۴۰۰ برای دولت شهید رئیسی باقی مانده بود.

منظور در ادامه درباره خرید تضمینی گندم از کشاورزان نیز گفت: این نکته 
را توجه داشته باشیم که قیمت خرید تضمینی گندم، با توجه به رویکردی که 
ش��هید رئیسی داش��ت، به گونه ای افزایش یافت که ما از 5 هزار تومانی که در 
سال ۱۳۹۹ داشتیم، امروز به ۱۷ هزار و 5۰۰ تومان طی ۳ سال رسیده ایم. این 
افزایش، چشمگیر است. همین الان اگر بخواهیم گندم را وارد کنیم، با دلار 5۰ 
هزار تومان، قیمت واردات گندم چیزی حدود ۱۳ تا ۱۴ هزار تومان می ش��ود، 
بنابراین برای حمایت از کش��اورزان، دولت یک سیاست گذاری دقیق را مدنظر 
گرف��ت تا از تولید داخل حمایت کند نه واردات. وی در ادامه افزود: پیش بینی 
ما این است که امسال حدود ۱۱ میلیون تن خرید انجام می گیرد، بار مالی این 

خرید هم چیزی حدود ۱۹۰ هزار میلیارد تومان تا ۲۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد 
شد. تاکنون چیزی حدود ۱۳۰ هزار میلیارد تومان گندم تحویل شده و 5۳ هزار 
میلیارد تومان پرداخت نیز انجام شده است و برای پرداخت مابقی هم داریم تلاش 
می کنیم. لازم است این خبر خوش را اینجا عرض کنم، با تصمیماتی که ما در 
دولت گرفته ایم و منابعی که برای پرداخت مطالبات گندم کاران تجویز کرده ایم، 
فکر می کنم ۴۲ هزار میلیارد تومان دیگر اوایل هفته آینده پرداخت انجام خواهد 
شد. یعنی پرداختی های ما به کشاورزان تا چند روز آینده به ۹5 هزار میلیارد 
تومان خواهد رس��ید و ما تدابیر لازم را اندیش��یده ایم که ان شا ءالله تا زمانی که 
کشاورزان عزیز بقیه گندم ها را تحویل بدهند، بتوانیم با آنها تسویه حساب کنیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه درباره انضباط مالی گفت: انضباط مالی 
مجموعه تدابیری است که ما این را تحت عنوان عمدتا اصلاح ساختار بودجه 
می بینیم و این اصلاح ساختار بودجه را همان طور که عرض کردم هم در برنامه 
هفتم به طور کامل دیدیم؛ هم ضوابط انضباطی تکمیلی که در بودجه امسال 
دیدیم، به علاوه ضوابط اجرایی بودجه امسال. ضوابط اجرایی بودجه که امسال در 
فروردین  ابلاغ کردیم، دقیقا با این رویکرد بوده است که بتوانیم اولا روی هزینه ها 
نظارت بیشتر و موثرتری کنیم، جلوی هزینه های زائد را بگیریم، دستگاه ها را 
به طرف بهره وری بالاتر هدایت کنیم، همچنین مشوق های لازم را برای افزایش 
بهره وری در ضوابط اجرایی پیش بینی کرده ایم و سازوکارهای نظارتی را تدارک 
دیده ایم؛ بنابراین مجموعه این تدابیر بویژه آنچه در ضوابط اجرایی مد نظر ما 
است که نسبتا هم یک مجموعه تفصیلی زیادی است، همچنین تمام آن ابزارهای 
نظارتی لازم را در آنجا پیش بینی کرده ایم. وی در زمینه آمار موجود تخصیص 

بودجه نیز گفت: ۷۶ هزار حساب برای دستگاه ها و شرکت های دولتی سازماندهی 
شد و به ۱۴ هزار حساب تقلیل یافت. بنابراین الان حساب های دستگاه ها کاملا 
کنترل شده است و ما در این مرحله با توجه به اینکه حساب های واحد انجام 
گرفته است، مرحله دوم ما بحث پرداخت به ذی نفع نهایی است که باز به انضباط 
بودجه ای و انضباط مالی کمک می کند. به این معنی که در پرداخت هایی که انجام 
می دهیم، سعی کنیم مستقیما این پرداخت در وجه آن ذی نفع اصلی انجام شود. 
حقوق و دستمزدها را ببینید! پرداخت حقوق و دستمزد تمام کارکنان دولت در 
یک روز، به صورت متمرکز، از طریق خزانه داری و بانک مرکزی در لحظه انجام 
می شود. الان این قابلیت را داریم که همه دستگاه ها احکام حقوقی شان را مثلا 
تا بیستم هر ماه برای تمام کارکنان شان بارگذاری کنند و اگر تغییراتی دارد، 
اعلام کنند؛ هم خزانه داری این احکام را کنترل می کند و هم سازمان برنامه و 

بودجه که بعدا پرداخت انجام می گیرد.

منظ��ور درباره موض��وع واگذاری مالکیت و مدیریت به مردم نیز گفت: در 
مشارکت مردمی، توس��عه بخش تعاونی، توسعه کسب وکارهای دانش پایه و 
مردم پایه، اولویت س��ازمان برنامه و بودجه بود. در اولویت دوم نیز به س��وی 
جهش تولید رفتیم، یعنی آنجا تعیین  تکلیف کردیم که اولا مساله تأمین مالی 
جهش تولید باید چگونه انجام شود؛ نقش بازار سرمایه، نقش بازار پول، نقش 

سایر منابع انتشار اوراق بدهی و منابع داخلی شرکت ها را آنجا تعیین  تکلیف 
کرده ایم. همچنین برای همه بخش ها برنامه تدارک دیده ایم، اینکه نفت و گاز چه 
باید کند، نیرو چه کند، راه و شهرسازی چه کند؛ لذا الان یک برنامه منسجمی 
است که اهداف کمی دارد و کاملا کنترل پذیر قابل نظارت است. الان هم ما 
نخستین گزارش نظارتی مان را برای ۴ ماه اول سال روی این برنامه تهیه کرده ایم.

منظور در ادامه ضمن اش��اره به مجوزهای صادرش��ده در دولت سیزدهم 
اعلام کرد: خوشبختانه الان کشور ما در شرایطی قرار گرفته است که تقریبا 
می ش��ود گفت همه مناطق کشور تبدیل به کارگاه های صنعتی شده است. 
تعداد فقره پروانه های بهره برداری، یعنی آنچه سرمایه گذاری انجام شده است 
و الان می خواهد بهره برداری ش��ود، س��ال گذشته ۷ هزار و ۷5۴ پروانه بوده 
است، یعنی ۷ هزار و ۷5۴ واحد صنعتی جدید شروع به کار کرده است. سال 
۱۴۰۱ این عدد 5 هزار و ۷۲۶ و سال ۱۴۰۰ نیز ۷ هزار پروانه بوده است. پس 
ما داریم به طرف بهره برداری از ظرفیت های جدید می رویم. همین ۷ هزار و 
۷5۴ پروانه بهره برداری که گفتم، توانست ۳۶۸ هزار اشتغال در سال گذشته 

ایجاد کند. در کنار این ما جوازهای تأسیس نیز داریم، یعنی مجوز داده ایم که 
سرمایه گذاری انجام شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت شهید رئیسی 
گفت: سال گذشته ۲۲ هزار جواز تأسیس صادر شد. سال ۱۴۰۱ این عدد ۲۰ 
هزار و سال ۱۴۰۰ نیز ۳5 هزار مجوز بوده است که همه اینها بتدریج تبدیل به 
سرمایه گذاری می شود، تبدیل به فعالیت های صنعتی جدید می شود. می خواهم 
این اطمینان خاطر را به همه بدهم که اقتصاد ایران یک اقتصاد پرظرفیتی است 
که ما در همه حوزه هایی که عرض کردم، در بخش های پتروشیمیایی، زنجیره 
ارزش صنایع فلزی، در صنایع کانی، در بخش خودرویی و در همه قسمت ها 

توانمندی هایی داریم که ان شاء الله از اینها استفاده خواهد شد.

 منظور گفت: برآورد ما این است طبق احصایی که کردیم حدود ۲۰۰ 
آیین نامه، دستورالعمل و سند باید تهیه شود که از اینها حدود ۱۰۰  آیین نامه 
بای��د در همی��ن س��ال اول و 5۰  آیین نامه باید در ۶ ماه اول انجام ش��ود، 
بنابراین اگر از همین ابتدا، همکاران ما در سازمان برنامه و بودجه با همکاری 
دستگاه های دیگر شروع کرده اند و دارند این آیین نامه ها و دستورالعمل ها 
را تنظی��م می کنند، یکی از آنها که برای مردم خیلی مهم بود، بویژه برای 
بازنشستگان عزیز این مساله متناسب سازی حقوق بازنشستگان با افراد شاغل 

بود که خوشبختانه هم در بودجه امسال ما گام اول را دیدیم و برداشتیم و 
منابعش را پیش بینی  کردیم و هم اینکه آیین نامه اجرایی برای نحوه صدور 
احکام بازنشستگان در متناسب سازی را در دولت نهایی کردیم و این هم در 
هفته گذشته ابلاغ شد. وی ادامه داد: ماه گذشته هم ۳ میلیون تومان به 
صورت علی الحساب پرداخت شد که با صدور احکام دیگر این واریزها قطعی 
خواهد شد. از این دست موارد ما در برنامه هفتم مصوبات مهمی داریم که 

ان شاء الله با اجرای آنها کام مردم را بتوانیم شیرین کنیم.

منظور اظهار کرد: بعضا گفته می شود در دولت سیزدهم میزان بدهی ها 
و اوراقی که منتشر شده عددی است که نسبت به دوره های گذشته افزایش 
نسبتا بالایی یافته است. من می خواهم اینجا تاکید کنم ما زمانی که دولت 
را تحویل گرفتیم، در ابتدای دولت ۴۷۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی بود 
که اصل و سود آن باید بعدا پرداخت می شد، الان این عدد حدود ۸۷۰ هزار 
میلیارد تومان شده است، یعنی حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان به آن اوراق 

قبلی اضافه شد.
وی اف��زود: اما نکته مهم این اس��ت که از این می��زان حدود ۱۴۰ هزار 
میلیارد تومان افزایشی که اتفاق افتاده، مربوط است به بدهی هایی که قبل 
از دولت آقای رئیسی وجود داشت. ما در این دولت بدهی ها را با دادن آن 
اوراق تسویه کردیم، به عنوان مثال سال ۱۴۰۰ یعنی در نخستین ماه های 
ورود دولت حدود 5۰ هزار میلیارد تومان اوراق منتش��ر شد برای پرداخت 
بدهی های پیمانکاران در س��ال های قبل، به همین ترتیب در سال ۱۴۰۱ 

نیز ۱5 هزار میلیارد تومان بابت بدهی هایی که بخش برق به فروشندگان 
خصوصی داشت و در سال ۱۴۰۲ مجددا ۳۰ هزار میلیارد تومان دیگر اوراق 
دولت بابت بازپرداخت بدهی وزارت نیرو به فروشندگان خصوصی برق در 
ماه های گذشته منتشر شد، پس ما تقریبا ۳۳ هزار میلیارد تومان اوراق برای 

بازپرداخت بدهی دولت های قبل به تامین اجتماعی منتشر کردیم.
منظور افزود: بنابراین کل آنچه در این دولت طی سال های ۱۴۰۰ تا تیر 
۱۴۰۳ اوراق جدید منتشر شده و تعهد ایجاد شده، حدود ۶۰ هزار میلیارد 
تومان است که در کل بودجه دولت عدد معنا داری نیست. اگر ما این را نسبت 
بگیریم به کل بودجه عمومی دولت، همین امسال بودجه عمومی ما ۲55۰ 
همت است، یعنی ۱۰ درصد بودجه یک سال؛ من می خواستم توضیح داده 
باشم چون بعضا در فضای مجازی نکاتی گفته می شود درباره ایجاد بدهی 
توسط این دولت که به دولت بعد انتقال می یابد و این توضیح به این جهت 

بود که این موضوع روشن شده باشد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: هزینه دیگری که ما داریم، هزینه 
تملک دارایی های مالی است، یعنی اوراقی که ما در سال های گذشته منتشر 
کردیم، اینها هر ماه سررسید می شود و باید بخشی از آنها را پرداخت کنیم. 
ما در همین ۴ ماه اول امس��ال ۶۲ هزار میلیارد تومان بازپرداخت اوراق، 
سود و اصل اوراق را انجام دادیم، لذا هیچ گونه نگرانی در ارتباط با تحقق 

منابع دولت و انجام هزینه هایی که در ورودی پیش بینی  ش��ده اس��ت، 
نداریم. همین الان هم فکر می کنم بالغ بر ۳۰ هزار میلیارد تومان بعد از 
پرداخت های مربوط به تیرماه در حس��اب های خزانه داریم، لذا ان شاء الله 
این خزانه را به گونه ای که قابل اطمینان باشد تحویل عزیزان مان در دولت 

آقای دکتر پزشکیان خواهیم داد.

به گفته معاون رئیس جمهور، در ۴ ماه اول سال، ۸۶ درصد پرداخت انجام 
دادیم، البته تا پایان سال عمدتا این پرداخت ها تا ۹۸ درصد هم می رسد، 
یعنی حقوق و دستمزد و سایر هزینه های اجتناب ناپذیر که دستگاه ها دارند 
و دولت مکلف است اینها را به صورت منظم پرداخت کند؛ مثل حق عضویت 
در مجامع بین المللی، هزینه ه��ای آب و برق ادارات، هزینه های مربوط به 
خدماتی که دستگاه ها و نهادهای مختلف از شرکت های خصوصی دریافت 
می کنند و همه مواردی که هزینه اجتناب ناپذیر محسوب می شود. در ارتباط 
با طرح های عمرانی یا طرح های تملک نیز ما تخصیص مان معمولا در چند 
ماه اول پایین تر است و امسال هم همین طور بوده؛ جمع تخصیصی که ما 
انجام دادیم حدود 5۹ همت بوده که نسبت به ۴ ماه ابتدای سال حدودا ۴۴ 
درصد برنامه ها محقق شده ولی طبیعتا از ماه مرداد به بعد این روند بهبود 

می یابد و امیدواریم به حدود ۸5 تا ۹۰ درصد برسد.
منظ��ور توضیح داد: در ۴ ماه اول امس��ال همین اتفاق افتاد و ما امروز 
شرایطی را داریم و منابع دولت به گونه ای است که یک پایداری نسبتا قابل 
اعتنایی دارد، یعنی آنچه ما در بودجه پیش بینی کردیم، معمولا در طول 
ماه های مختلف به صورت مناسب تحقق پیدا می کند و عینا ما این را تخصیص 
می دهیم. در همین ارتباط می خواهم عرض کنم امسال کل بودجه عمومی 
ما ۲55۰ هزار میلیارد تومان اس��ت که در این ۴ ماه اول امس��ال سهم آن 
می شود حدود ۸5۰ هزار میلیارد تومان که از این میزان حدود ۶۷۰ هزار 

میلیارد تومان تحقق پیدا کرده است. 
وی گفت: معمولا از مرداد به بعد وضع وصولی ها بهتر می شود که تراز آن 

سرجمع تا پایان سال حدود ۹5 درصد تحقق خواهد یافت. 

منظور درباره برنامه هفتم و رشد ۸ درصد هدف گذاری شده گفت: 
برنامه هفتم به نظر من یک برنامه بسیار غنی است که با دقت کارشناسی 
بالایی ناظر به حل مس��ائل مزمن اقتصاد ایران تهیه ش��ده و در لایحه 
دولت از همه ظرفیت های کارشناس��ی استفاده شد تا ما مساله شناسی 
خوبی انجام دهیم و با احکام مناسب همراه با هدف گذاری های روشن 
بتوانیم در 5 س��ال خیلی از مس��ائل را پاس��خگو باشیم. در کمیسیون 
تلفیق مجلس هم طبیعتا بحث های زیادی ش��د و یک فرآیند طولانی 
را برای تصویب برنامه پش��ت س��ر گذاشتیم، در مرحله بعد هم صحن 
مجلس و بعد در شورای نگهبان و در مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
در نهایت خرسند هستیم که الان برنامه ای که ابلاغ شده یک برنامه ای 
است که ظرفیت اجرایی و تحولی بالایی را برای کشور فراهم می کند و 
نسبت به برنامه گذشته کاملا متفاوت و ممتاز است، مساله محور است. 
ما در این برنامه تلاش کردیم چند مساله مهم را حل کنیم؛ اولا مساله 
رشد یعنی اقتصاد ایران باید بتواند رشدی را فراتر از آنچه در دهه های 
گذش��ته داش��ته، تجربه کند. با رشد بالا طبیعتا خیلی از مسائل ما در 
بخش توزیع درآمد، رفاه مردم و در توانمندی اقتصادی حل خواهد شد.

وی افزود: نکته دیگر این بود که برای برخی مس��ائل مثل تورم بالا 
و بی انضباطی پولی و همچنین ساختار بودجه نامتوازن بتوانیم راه حل 
پیدا و درمان کنیم که تدابیر خیلی خوبی اندیشیده شد. ما یک فصل 
خیلی مهم در بحث اصلاح س��اختار بودج��ه داریم؛ در موضوع اصلاح 
نظام بانکی و سیاس��ت گذاری های ارزی و پولی، احکام خیلی تحولی و 
تأثیرگذاری داریم. در کنار اینها البته در حوزه های زیرساختی موضوعات 
مربوط به رفع ناترازی های حوزه انرژی، در موضوع فرآورده های نفتی، 
در موضوع برق و همچنین توس��عه بخش زیرساخت، در حمل و نقل و 
موضوع ترانزیت، اقتصاد دریامحور، اقتصاد دیجیتال، موضوعات مربوط 
به توسعه زنجیره ارزش و در بخش صنعت و معدن، همه اینها بخوبی 
در این برنامه پوش��ش داده ش��ده. الان که ما می خواهیم این برنامه را 

اجرا کنیم یکی از الزاماتش این است که مقدمات اجرای برنامه که همان 
تدوین و ابلاغ آیین نامه ها و دس��تورالعمل ها و سایر سند های تکمیلی 
برنامه است که پیش بینی  شده، اینها را بتوانیم سریعا آماده و ابلاغ کنیم.

رشد ۸ درصدی به سالی 100 میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد ■
 منظور در زمینه رشد ۸ درصدی و میزان سرمایه گذاری مورد نیاز 
گفت: برآورد ما این اس��ت که تقریبا در هر س��ال معادل ۱۰۰ میلیارد 
سرمایه گذاری باید انجام شود، البته به این معنی نیست که دولت باید 
این کار را انجام دهد، بلکه تمام ظرفیت های س��رمایه گذاری داخلی و 
خارج��ی ما با همدیگر باید بتواند این را در بخش دولتی، غیردولتی و 

بخش عمومی محقق کند.
 وی گفت: اگر بخواهم یک مرور تاریخی بکنم میانگین ۲5 ساله رشد 
ما در کشور ۲.۷ درصد بوده است، یعنی در این ۲5 سال میانگین نفتی 
و غیر نفتی با یکدیگر، رشد ۲.۷ درصدی را ثبت کرده اما در ۱۰ سال 
گذشته بر اساس آمار مرکز آمار ایران است. بر اساس آمار بانک مرکزی، 
این رشد 5 دهم درصد بوده یعنی کمتر از یک درصد، پس می خواهیم 
یک کار مهم انجام دهیم. اگر می خواهیم برویم روی رش��د ۸ درصد، 
باید خیلی از س��از و کارهای مان را عوض کنیم، باید ظرفیت های مان 
را بهتر به کار بگیریم، باید فرآیندهای مان را اصلاح کنیم، بهره وری را 
افزایش دهیم، س��ازوکارهای تش��ویقی و تنبیهی را باید به کار بگیریم 

که بتواند این رشد ۸ درصدی را محقق کند.
 رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: از نظر ما این شدنی است. در 
۳ س��ال گذشته تجربه رشد را اگر نگاه کنیم، میانگین رشد اقتصادی 
ما از نیمه دوم ۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۲، ۴.5 درصد بود؛ این را مقایس��ه 
کنید با ۷.۲ درصد ۲۰ س��اله، مقایسه کنید با نیم درصد دهه گذشته. 
می بینیم یک اتفاق مهمی افتاده است. آمار مرکز آمار می گوید حدود 
5.۲ دهم درصد میانگین رشد ۳ سال گذشته است، پس می توانیم در 

این جهت حرکت کنیم.
وزیراقتصاد:خزانهبدونبدهیوباترازمثبتتحویلدولت14میشود

4۲هزارمیلیاردتومانتااوایلهفتهآیندهبهگندمکارانپرداختمیشود

۷۶هزارحسابشرکتهایدولتیبه14هزارحسابتقلیلیافت

توسعهاقتصادمردمپایهدراولویتاست

مجوزتأسیس۲۲هزارواحدتولیدیصادرشد

لزومتدوین۲۰۰دستورالعملدربرنامههفتم

4۰۰هزارمیلیاردتومانبهاوراقمنتشرشدهافزودهشد

۶۲هزارمیلیاردتومانبازپرداختاوراقدر4ماه

تحققمنابعبودجهدر4ماهاولسال14۰۳

امکانرسیدنبهرشد۸درصدوجوددارد

گروه اقتصادی: خزانه داری در کش�ور ما به س�ازمانی دولتی اطلاق می ش�ود که حس�اب های درآمدی و هزینه های دولت را نگهداری می کند. 
در ای�ران ای�ن اداره ذی�ل وزارت امور اقتصادی و دارایی با نام س�ازمان برنامه و بودجه فعالیت می کند که بخش�ی از آن با نام خزانه داری کل 

شناخته می شود.
سازمان برنامه و بودجه در کشور ما یک سازمان دولتی است که سال 13۲۷ راه اندازی شد. به گفته خداداد فرمانفرمائیان )رئیس بانک مرکزی در 
دهه 30 و بنیان گذار سازمان برنامه و بودجه( هدف از ایجاد این مؤسسه، یافتن راهی برای انجام پروژه هایی بود که سیستم »پرفساد و تودرتوی آن 
دوره« از انجام آنها عاجز بود. امروز در کشور ما بررسی و نظارت بر پیش بینی  درآمد و برآورد هزینه  فعالیت ها و طرح ها و برنامه ها، بررسی تهیه 
پیش�نهاد اصلاحیه یا متمم بودجه در صورت لزوم، اظهارنظر و بررس�ی همه مس�ائل مالی و بودجه ای که ارجاع می شود و مطالعه و برنامه ریزی در 

حالت های تحقق طرح جامع مصوب و نیازهای مالی کشور در حوزه طرح آمایش سرزمینی، از وظایف این سازمان است.
داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه پیش از مراسم تنفیذ رئیس جمهور در آخرین گزارش خود درباره خزانه کشور گفت: خزانه جریانی از 
منابع است که به صورت سیال مبالغی در سطح کلان کشور وارد آن می شود و از آن طرف هم متناسب با هزینه ها و مخارج، پرداخت هایی انجام 
می شود؛ پس تعبیر خزانه خالی اصولا یک تعبیر  خیلی دقیق نیست، به این جهت که عملا خزانه مثل یک حوضچه است که دائما یک ورودی داخلش 
می آید و یک خروجی از آن خارج می شود، مهم این است که ورودی ها و خروجی ها با هم بخواند و ما بتوانیم به صورت متوازن پرداخت های مان را 

با آرامش انجام دهیم.

منظور ادامه داد: طبق آمار ما، رشد بخش نفت طی این ۳ سال بالای ۱5 
درصد به طور میانگین بوده است، یعنی هر سال بخش نفت ما به طور میانگین 
۱5 درصد رش��د کرده اس��ت و اعتقاد داریم هنوز این ظرفیت در بخش نفت 
برای رشدهای بالا فراهم است. البته بخش های دیگر ما بخش خدمات، بخش 
کشاورزی و بخش صنعت و معدن به عنوان بخش های اصلی اقتصاد همه این 
ظرفیت را دارند که بتوانند رش��د ۸ درصدی را پشتیبانی کنند، بویژه بخش 
اقتصاد دیجیتال که ما در این بخش فرصت های خیلی زیادی داریم. اقتصاد 
دریاپایه و دریامحور ما هم ظرفیت های رشدی دارد که تا حالا از آنها استفاده 
نکرده ایم؛ ظرفیت ترانزیت بار در کشور ما یک ظرفیت بدون استفاده ای بوده 
که امسال جهش بالایی را در آن تجربه کردیم. وی در ادامه افزود: سال گذشته 
اقتصاد عراق منهای ۹.۲ درصد رشد کرد؛ یعنی رشد منفی، عربستان منهای 
یک درصد رشد کرد، ترکیه که بهترین رشد را داشته ۴.5 درصد رشد کرد و 

به همین ترتیب روسیه ۳.۶ دهم درصد. پس تجربه رشد ما در سال گذشته از 
کشورهای همسایه بالاتر بوده، اینکه دارم عرض می کنم آمار گزارش ژوئن ۲۰۲۴ 
بانک جهانی است. وی توضیح داد: کشور ما با توجه به گزارش بانک جهانی، 5 
درصد رشد خواهد داشت. این یکی از بالاترین رشدها در منطقه است. به چند 
عدد دیگر هم اشاره کنم؛ گروه پتروشیمی یا محصولات پتروشیمی ما متوسط 
تولیدش در دهه ۹۰ شمس��ی ۴۸ میلیون تن بوده اس��ت که در دوره ۳ سال 
گذشته این آمار به ۶۸ میلیون تن افزایش یافته است. افزایش را ملاحظه بفرمایید، 
۴۸.۹ میلیون تن به ۶۷.۹ میلیون تن رس��یده است. همین را در بخش های 
دیگر داریم، مثلا در تولید سیمان از ۶۳ میلیون تن به ۶۶ میلیون تن افزایش 
یافته، در فولاد ۲۰ میلیون تن به ۳۰ میلیون تن افزایش یافته است، متوسط 
تولید سالانه فولاد در ۳ سال گذشته ۳۰ میلیون تن بوده، در حالی که در دهه 
گذشته ۲۰ میلیون تن بود. همین شرایط را ما در بخش های دیگر هم داریم.
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